
emi tak dramatická, potažmo i díky jejich pro‑
gramům státní podpory, to pak pro tuzemské 
podniky může znamenat ztrátu konkurence‑
schopnosti a velmi rychlé opuštění těžce vydo‑
bytých pozic. „To považujeme za zvláště kritické 
v současné době, kdy se rozhoduje o umístění 
investic pro nové řetězce výroby komponent pro 
elektromobily,“ dodává Zdeněk Petzl.

Podle Jiřího Polanského, makroekonomického 
analytika České spořitelny, budou tlaky na vyšší 
robotizaci pokračovat. Firmy k tomu bude nutit 
jednak konkurenční nevýhoda oproti firmám 
ze západní Evropy, které roboty využívají ve vět‑
ší míře, a dále pak další růst mzdových nákladů 
v příštích letech. „K vyšší robotizaci mohou při‑
spět i aktuální velmi vysoké náklady na energie, 
které mohou nutit firmy zvýšit efektivitu ve vý‑
robě. Na druhou stranu ale mohou některé firmy 
preferovat nyní především investice do úspory 
energií a investice do robotizace tak odložit,“ 
dodává Jiří Polanský, podle kterého je přechod 
na vyšší robotizaci střednědobý až dlouhodobý 
proces od návrhů, výroby až po implementaci 
a zaškolení pracovníků. 

„V současné situaci tento proces navíc mohou 
silně brzdit velmi vysoké sazby ČNB, které mo‑
hou demotivovat firmy brát si investiční úvěry. 
Především jde o malé a střední podniky, které 

nedosáhnou na úvěry v eurech a půjčky v koru‑
nách se jim nevyplatí,“ říká Jiří Polanský.

Sníženou poptávku po investování vlivem 
úrokových sazeb a rostoucí inflace zaznamená‑
vají již i české banky. „Vidíme to zejména v ob‑
lasti dlouhodobého financování investic, které 
mohou souviset i s automatizací či robotizací 
výroby. Naopak poptávka po krátkodobém fi‑
nancování roste a je tažena zejména zvýšenou 
potřebou provozního financování kvůli nárůstu 
cen materiálových vstupů, cen energií či potřebě 
držet vyšší míru zásob, kdy covidem narušené 
dodavatelské vztahy se ještě úplně nenarovna‑
ly,“ říká Pavel Zúbek, tiskový mluvčí Komerční 
banky.

Aktuální situace ovlivnila poptávku po inves‑
tičních úvěrech, ale pro řadu firem je zároveň im‑
pulzem pro investice do energeticky úsporných 
opatření v rámci svých provozů. „Tyto investice 
s sebou nesou rovněž vyšší míru automatizace 
nebo digitalizace výrobních či obchodních pro‑
cesů. Z tohoto pohledu se objem udržitelného in‑
vestičního financování poskytnutý naší bankou 
za prvních sedm měsíců v meziročním srovnání 
zvýšil o 95 procent. Díky tomu tak v celkovém 
objemu poskytnutých investičních úvěrů jsme 
na podobné úrovni jako v roce 2021,“ říká Pavel 
Zúbek.
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